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محصول لجاجت صداوسیما بر تولید برنامه های بی مخاطب؛
بی تأثیر در میزگرد گفتمان عمومی جامعه

«رســانه همان پیام اســت»؛ این عبارت مشــهور متفکر بزرگ مارشال مک 
لوهان اگرچه ناظر بر اثربخش بودن رســانه در شــکل گیری پیام و نقش رسانه 
در ارتباطات اســت اما از نگاه دیگر نیز می توان این عبارت را تحلیل و مفهومی 
جامع تر از آن اســتخراج کرد. رسانه در حقیقت خودِ پیام است به این معنا که 
رســانه و پیام چنان درهم تنیده اند که تصور این دو بدون هم ممکن نیســت. 
رســانه جسم و پیام روح است پس هر دو لازم و ملزوم هم هستند. پس آنچه 
ارتباط بین رســانه و مخاطــب را برقرار می کند، پیام به عنــوان ماهیتی اصیل 

است.
اما پیام خود وابســته به خالقی است که آن را از عالم انتزاع در ذهن خلاق 
خود، به منصه ظهور می رســاند و خداگونه به آن شکل و فرم می دهد و معنا 
را در صدف ســینه آن قرار می دهد. به دیگر ســخن این پیام است که به رسانه 
ارزش و اعتباری افزون می بخشــد و واســطه ای می شود برای اتصال و تسخیر 
ذهن و اندیشه و علاقه مخاطب تا دل به رسانه دهد و از این آوردگاه رسانه نیز 

به اهداف آشکار و پنهان خود می رسد.
از ایــن کلیات که بگذریم تلویزیون را می توان بالذات یکی از پرمخاطب ترین 
رســانه ها دانســت که از ابتدای حضــور در عرصه رقابت، گوی ســبقت را از 
بسیاری از رسانه ها ربوده و در عصر حاضر نیز با همگرایی رسانه توانسته است 
همچنان در جمع رســانه های صدرنشــین باقی بماند. اما ببینیم حال و روز این 
ابررســانه در نظام رسانه ای کشــور ما چگونه بوده و تلویزیون یا همان سیمای 

ایران چه اعتبار و توفیقی داشته است؟
طبق آمارهای منتشر شده  تلویزیون ایران در خوش بینانه ترین حالت، احتمالا 
مخاطبــان اندکی را در زیر چتر گران ســنگ خود دارد؛ گران ســنگ از این حیث 
که ســیمای ایران با دراختیار داشتن نیروی انســانی پرتعداد و بودجه سنگین، 
کارنامه ای نه چندان قابل قبول از خود برجای گذاشته است. اگر یکی از وظایف 
تلویزیــون را به عنوان یک رســانه جامع، هدایت افکار عمومــی بدانیم، دایره 
مخاطبان اندک کنونی اش بدان معناست که عملا صداوسیما تأثیر چندانی در 

گفتمان های مختلف جامعه ندارد و صرفا بودجه ها و منابع مختلف است که 
در اینجا صرف می شود.

در آسیب شناســی این معضل رسانه ای و با استناد به مقدمه سخن این گونه 
می توان گفت که یکی از دلایل زوال مدام تلویزیون در ایران، تنگ کردن عرصه بر 
روح یا همان پیام است. پیامی که بالطبع باید توسط خالقی خلاق و نواندیشی 
آشنا به شئون جامعه و اجتماع خلق شود. این همان نقطه آسیب است. آفتی 
که در ســال های اخیــر دامن تلویزیون را به لطف نگاه های ســلیقه ای مدیران 
و سیاســت گذاران گرفته و آن چیزی نیســت جز جزم اندیشی درباره چهره های 

نامدار تلویزیون که همان خالقان پیام و محل اقبالِ مخاطب هستند.
در ســال های اخیر شــاهد بودیم که چهره های مطرح و مخاطب پسند، در 
تنگنای ســلایق مدیریتی و حضور مدیران نامرتبط و ناآشــنا با مدیریت رســانه، 
چگونــه با وجود میل باطنی از این رســانه جدا شــدند؛ چهره هایی که حداقل 
منفعت شان جذب مخاطب و قرار دادن تلویزیون به عنوان رسانه ای معتبر بود.

شــنیدن این جمله بسیار شــایع اســت  که فلان چهره مردمی، اعتبارش را 
از تلویزیون کســب کرده اما باید اذعان کرد که این یک رابطه دوســویه اســت؛ 
هرچند تلویزیون بســتری برای رشــد و نامی شدن یک چهره است اما به همان 
میــزان تلویزیــون نیز از قِبَل دانــش و توانایی یک مجری، بازیگــر، تهیه کننده، 

کارگردان و در یک کلام تولید کننده محتوا عیار و اعتبار می یابد.
نگاهی به جدول پخش برنامه های صداوسیما در نوروز امسال و پس از آن 
در ماه رمضان و افت محسوس برنامه های تولید شده در کنار غیبت چهره های 
شاخص و مردمی، نشــان دهنده ضعف عملکرد صداوســیما در عرصه تولید 
محتــوا و جذب مخاطب اســت. طناب نجات تلویزیون از ایــن زوال روز افزون 
را بایــد در خروج تلویزیون از انحصار دولتــی، به کار  گماردن مدیران با دانش، 
تولید محتوا براســاس نیــاز جامعه و ســلیقه مخاطب، تغییر سیاســت ها و 
در نهایت ســپردن کار به کاردانانی که همواره مورد اقبــال مخاطبان بوده اند، 

جست وجو کرد.
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قوه قضائیه:
رأی قطعی مدیران اسبق بانک مرکزی صادر شد

 رأی قطعی مدیران اسبق بانک مرکزی صادر شد و سیف و عراقچی محکوم شدند. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، سال گذشته دیوان عالی کشور اعلام کرد درخواست 
اعاده دادرســی ولی االله سیف، احمد عراقچی و ســایر متهمان پرونده بانک مرکزی که 
به اتهام برخی تخلفات مجرم و مقصر شــناخته شده بودند، در شعبه اول دیوان عالی 
کشور پذیرفته و پرونده جهت بررسی مجدد به شعبه هم عرض ارجاع داده شده است. 
پس از ارجاع این پرونده به شعبه هم عرض، محتویات آن مجددا در هفت نوبت جلسه 
رسیدگی دادگاه، مورد بررسی قرار گرفت. شعبه اول دادگاه انقلاب تهران ویژه رسیدگی 
بــه جرائم اخلالگران در نظام اقتصادی، پس از اســتماع اظهارات نماینده دادســتان، 
متهمان و وکلای آنها و بررسی محتویات و مستندات پرونده، رفتار ارتکابی آقایان ولی االله 
ســیف، احمد عراقچی و ســالار آقاخانی دایر بر مداخله ارزی در بازار غیررسمی ارز را 
منطبق با بزه قاچاق ارز تشخیص داد و رأی به محکومیت نام بردگان صادر کرد. بر اساس 
رأی صادرشده، متهمان مورد اشاره به پرداخت جریمه نقدی معادل دو برابر بهای ریالی 
ارز موضوع قاچاق محکوم شــدند. علاوه بر آن، در خصوص اتهام سالار آقاخانی دایر بر 
پرداخت رشــوه و اتهام سید رسول سجاد از مدیران وقت امور بین الملل بانک مرکزی و 
میثم خدایی هر دو دایر بر دریافت رشوه با رد اعاده خواهی آنان، حکم قبلی صادر شده 
عینا از جانب دادگاه تأیید و مورد ابرام قرار گرفته اســت. بر اســاس رأی دادگاه، ســالار 
آقاخانی به تحمل ۱۳ ســال حبس، میثم خدایی به تحمل پنج ســال حبس تعزیری و 
پرداخــت جزای نقدی معــادل قیمت وجه مأخوذه و انفصــال دائم از خدمات دولتی 
محکوم و رسول سجاد به تحمل هفت سال و هفت ماه حبس تعزیری و پرداخت جزای 
نقدی معادل قیمت اقلام دریافتی و انفصال دائم از خدمات دولتی محکوم شدند. حکم 
صادرشده قطعی و لازم الاجراست. مدیران اسبق بانک مرکزی در شعب ویژه رسیدگی 

به جرائم اخلالگران در نظام اقتصادی دو پرونده مطرح رسیدگی دارند که:
۱- در پرونــده اول که بــه مداخله ارزی در بازار غیر رســمی مربوط اســت، در این 
خصوص پیرو تجویز اعاده دادرســی از جانب دیوان عالی کشــور نسبت به محکومیت 
مدیران وقت بانک مرکزی، در شــعبه اول دادگاه ویژه رسیدگی به جرائم اخلالگران در 
نظام اقتصادی، طی هفت نوبت جلسه رسیدگی، به اعاده خواهی نام بردگان رسیدگی و 

در نهایت به شرح فوق حکم صادر شد.
۲- دومین پرونده اتهامی مدیران وقت بانک مرکزی به مداخله و فروش ارز در بازار 
رسمی ارز و فروش طلا مربوط است که در این پرونده هم کیفرخواست صادر و پرونده 
هم اکنون در شــعبه دوم دادگاه ویژه رســیدگی به جرائم اخلالگران در نظام اقتصادی 

مطرح و در حال رسیدگی است.

حبیب فرج االله چعب اعدام شد
حکم اعدام حبیب فرج االله چعب، ملقب به «حبیب اسیود» سرکرده گروهک تروریستی 
حرکه النضال و طراح اصلی حمله تروریستی به رژه نیروهای مسلح در سال ۱۳۹۷ که منجر 
به شــهادت و زخمی شدن تعداد زیادی از شهروندان شد، به اجرا درآمد. به گزارش میزان، 
حکم اعدام حبیب فرج االله چعب، ملقب به «حبیب اســیود» سرکرده گروهک تروریستی 
حرکه النضال و طراح اصلی حمله تروریســتی به رژه نیروهای مســلح در سال ۱۳۹۷ که 
منجر به شــهادت و زخمی شــدن تعداد زیادی از شهروندان شد، صبح روز گذشته -شنبه 
۱۶ اردیبهشــت- به اجرا درآمد. حبیب فرج االله چعب ملقب به «حبیب اسیود»، سرکرده 
گروهک تروریستی و تجزیه طلب «حرکه النضال»، چندین عملیات تروریستی را در ایران اجرا 
و طراحــی و از این طریق تعدادی از افــراد بی گناه از جمله زنان و کودکان ایرانی را قربانی 
کرده بود. آبان ۱۳۹۹ بود که حبیب فرج االله چعب توســط سربازان گمنام امام زمان (عج) 
در کشــور ترکیه دستگیر شد. پس از دستگیری متهم، تکمیل تحقیقات و در نهایت صدور 
کیفرخواست، جلسات متعدد دادگاه با حضور متهم، وکلای وی و شکات و خانواده شهدای 
ترور برگزار شــد. پنج جلسه از جلسات دادگاه سرکرده گروهک تروریستی حرکه النضال در 
ســال ۱۴۰۰ و سه جلسه از آن در ســال ۱۴۰۱ برگزار شد. بر اساس کیفرخواست صادرشده، 
حبیب فرج االله چعب به افســاد فی الارض از طریق تشکیل، اداره و سرکردگی گروهکی به 
نام حرکه  النضال العربی لتحریر الاحواز و طراحی و اجرای عملیات تروریســتی و تخریب 
اموال عمومی که از طریق عملیات های گوناگون آنها را انجام داده اســت، متهم شــد.  در 
نهایت حکم اعدام حبیب فرج االله چعب به جرم افساد فی الارض از طریق تشکیل و اداره و 
سرکردگی گروه باغی به نام حرکه النضال و طراحی و اجرای عملیات های تروریستی متعدد 

در استان خوزستان صبح دیروز اجرا و وی به دار مجازات آویخته شد.

 مجید انصاری: درصدد راهکار برای 
جلب اعتماد نخبگان ایران در خارج باشیم

 یک عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: امروز باید درصدد راهکارهایی 
بــرای جلب اعتمــاد و احترام بــه نخبگان ایران در خارج از کشــور باشــیم. مجید 
انصاری در حاشــیه «برگزاری اجلاس ملی نخبگان، نظریه پردازی و سیاســت گذاری 
کلان در جمهوری اســلامی» کــه اخیرا به همت مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
برگزار شــد، درباره چرایی برگزاری این اجلاس اظهار کرد: از مدت ها قبل در جلسات 
کارشناســی و آسیب شناسی که در هیئت عالی نظارت برقرار بود، چرایی عدم تحقق 
و اجرای سیاست ها را بررســی می کردیم، یکی از نتایج این بود که باید ارتباط منظم 
و علمی میان جامعه نخبگان کشــور و مجمع تشخیص مصلحت نظام برقرار شود 
تا سیاســت هایی که وضع می شــود علمــی و مبتنی بر تجارب موفــق دنیا و صرفا 
کلی گویی و آرزوپردازی نباشــد و در میدان عمل لوازم اجرایی آن دیده شود.  او ادامه 
داد: در کمیتــه جمع بنــدی اجلاس پیگیــری می کنم که وقتی صحبــت از نخبگان 
می کنیم طبعا اســاتید دانشگاه و پژوهشــگران و صاحبان دانش در دانشگاه و حوزه 
مدنظر باشد.   امروز باید درصدد راهکارهایی برای جلب اعتماد و احترام به نخبگان 

ایران در خارج از کشور باشیم.

کارشناس رسانه و ارتباطات
احمد افروز

وحیــده کریمی: «در مذاکرت احیای برجام امتیاز خروج ســپاه 
پاســداران از فهرست گروه های تروریســتی و لغو تحریم دفتر 
رهبری و نهادهای مربوط به ایشــان را گرفتیم». این بخشی از 
ســخنان اخیر روحانی از شــرایط احیای توافقی است که این 
روزها دیگر امیــد کمی برای احیای  آن وجود دارند و شــایعه 
اجرای سیســتم ماشه و تبعات آن بیش از گذشته است. دولت 
سیزدهم آن طور که گفته می شــود، ظاهرا تحت تأثیر ایده های 
افرادی مانند ســعید جلیلی و یارانش در جبهه پایداری کار را 
به گونه ای هدایت کرده اســت که نتوانسته تاکنون در مذاکرات 
برجام توفیقی کسب کند و سکون خاصی برای بازگشت طرفین 
بــه میز مذاکرات وجود دارد و البته اراده ای هم در این رابطه از 
سوی برخی که منافعشان با منافع کاسبان تحریم ها گره خورده، 
وجود ندارد. این در حالی است که اگر برجام در زمان مناسبش 
یعنی اســفند ۹۹ امضا می شد، تبعات منفی تحریم ها دو سال 
پیش تمام شــده بود، ارزش پول ملی در سراشیبی تند دو سال 
گذشــته نمی افتاد و ســفره های مــردم از حداقل های معاش 
محروم نمی شد. اشتباهات راهبردی جناح اصولگرا، تحت تأثیر 
تندروها و کاسبان تحریم دل خوش به زمستان سخت اروپا ماند 
و در پس مدیریت بحران زده دو ســال اخیر اصولگرایان نه اروپا 
به دنبال ایران آمد نه ایران توانســت طرفین را بار دیگر به میز 
مذاکره بازگرداند؛ توافقــی که با تلاش تیم مذاکره کننده دولت 
دوازدهــم و حضور ظریف و عراقچی، بــا درنظرگرفتن بخش 
مهمی از منافع ملی در جریان رفع تحریم ها در دســترس بود، 
ماه هاست رها شده و مردم عادی تاوان تحریم های سخت عدم 
احیای برجام را می پردازند که البته برای کاسبان تحریم فرصتی 

تکرارنشدنی است.
چندی پیش بود که میدل ایســت آی در گزارشی در رابطه با 
روند مذاکرات برجام و دلیل نتیجه بخش  نشــدن این مذاکرات 
نوشــت: با روی کارآمدن بایــدن در ســال ۲۰۲۱، مذاکرات بین 
ایران و آمریکا از کانال های رســمی آغاز شد، یک منبع با آگاهی 
مســتقیم از مذاکرات به میدل ایســت آی گفته  در ماه آگوست 
همان ســال، پس از چندین دور مذاکره در وین، دو طرف به یک 
پیش نویس توافقی رسیدند که آماده امضا بود. این منبع گفت: 
تیم دیپلماتیک روحانی پیشــنهاد داده بــود و مذاکره کنندگان 
آنها برای امضا  آماده بودند. این منبع مدعی شده بعد از تغییر 
دولت: «رئیســی ابتدا این پیشنهاد را پذیرفت و به آنها گفت که 
در دو یا سه جلسه کار را تمام کنند، اما بعدا نظرش تغییر کرد». 
در ادامه این گزارش به نقل از این منبع آگاه نوشته شده: «علی 
باقری کنی و علی حســن تاش که به ترتیب مذاکره کننده ارشد 
پرونده هسته ای و از چهره های مؤثر بر دولت رئیسی هستند، در 
این زمینه قانع نشدند». این منبع ادعا کرده: «علی باقری و علی 

حسن تاش رئیســی را برای رد این پیش نویس متقاعد کردند». 
در آن زمان، باقری و حسن تاش هر دو از مدعیان تصدی وزارت 
امور خارجه بودند و در حلقه نزدیک رئیسی نفوذ قابل توجهی 
داشتند. به گفته یکی دیگر از منابع نزدیک به تیم مذاکره کننده 
روحانی، باقری معتقد بود که اکنون زمان مناسبی برای امضای 
توافق نیست و باور داشــت که مذاکرات باید طولانی شود زیرا 
گذشت زمان به نفع ایران است. در حالی که قبلا رئیسی «پیش 
از ورود به پاستور» مشتاق بود تا تیم روحانی به یک توافق سریع 
دســت یابد « تا نتایج آن اگر مثبت نبود، متوجه دولت قبل قرار 
گیرد و اگر مثبت بود دولت جدید ماحصل آن را برداشت کند»، 
درنهایت او با ورود به پاستور، از مذاکره کنندگان خود خواست که 
به دنبال یک توافق «خوب» باشند. اما امروز، مذاکرات با پیروی 
از ایده جلیلی و نزدیکان او به بن بســت رســیده و در هفت ماه 
گذشته، هیچ گفت وگوی رسمی انجام نشده است. حال حسن 
روحانی، رئیس جمهور ســابق ایران در جلسه دوره ای خود با 
وزیران و معاونان رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم 
گفته اســت: من امیدوار بودم که مسئله برجام در اسفند ۹۹ یا 
فروردین ۱۴۰۰ حل شود تا دولتی که بر سر کار می آید، دچار این 
مشکل بزرگ نباشــد. برای احیای برجام همه چیز تمام شده و 
آماده بود. حتی موفق شدیم از طرف های مذاکره امتیاز خروج 
سپاه پاسداران از فهرست گروه های تروریستی و لغو تحریم دفتر 
رهبــری و نهادهای مربوط به ایشــان را بگیریم که وقتی آن را 
به مقام معظم رهبری گزارش دادم، ایشــان خیلی خوشحال 
شــدند  اما متأســفانه این امکان فراهم نشد. حســن روحانی، 
رئیس جمهور ســابق ایران در جلســه دوره ای خود با وزیران و 
معاونان رئیس جمهور دولت هــای یازدهم و دوازدهم که روز 
چهارشنبه ۱۳ اردیبهشت برگزار شد، با تبریک روز کارگر و معلم 
گفت: امروز شــرایط اقتصادی مردم مناســب نیست و اکثریتی 
از جامعــه، کاهش قدرت خرید خــود را لمس می کنند. وقتی 
تورم بالاتر از ۵۰ درصد است و افزایش حقوق حدود ۲۰ درصد، 
معلوم اســت که قدرت خرید مردم پاییــن می آید و این میزان 

یارانه هم کفاف زندگی مردم را نمی دهد.
رئیس جمهور ســابق کشــورمان افزود: ما واکسن کرونا به 
اندازه کافی آماده کردیم و رقم بالایی را ســفارش دادیم. علاوه 
بــر آن معــادل ۴۰۰ همت اســکناس ارز در بانــک مرکزی در 
اختیار این دولت گذاشــتیم. طرح هــای ۹۵ تا ۹۸ درصد آماده 
افتتاح را برای دولت سیزدهم به جا گذاشتیم. دولت تا دی ماه 
می توانســت همه این طرح های  بزرگ را افتتــاح کند. راه آهن 
زاهدان به خاش و چابهار به ایرانشهر آماده افتتاح بود. فاز اول 
طرح بســیار بزرگ خط لوله گوره–جاسک که رهبری فرمودند 
استراتژیک ترین طرح است، عملیاتی شد که می تواند ۳۰۰ هزار 

بشــکه نفت صادر شــود اما آن را تعطیل کردنــد و فاز ۳ هم 
دنبال نمی شــود. بزرگ ترین طرح انتقال آب از خلیج فارس به 
کویر اجرا شد و به سیرجان، اردکان و یزد رسید ولی حالا دنبال 
نمی شود. در پنج ماه آخر دولت دوازدهم ۶۸ هزارو ۸۵۵ طرح 
مهــم را افتتاح کردیم به ارزش ۸۱۵ هزار و ۱۲۷ میلیارد تومان 
که به غیر از افتتاح طرح ها توسط وزرا و استانداران بود. سابقه 
نــدارد که در هفته هــای آخر یک دولت ایــن همه طرح مهم 
افتتاح شــود. روحانی اظهار کرد: ما در آغاز کار دولت یازدهم 
شــرایط بسیار سختی داشتیم اما در سایه امید و اعتماد مردم و 
قبل از اینکه طرح های دولت آغاز شــود، شرایط بهبود حاصل 
کرد. نرخ دلار در اواخر ســال ۹۱ حدود ۳۹۰۰ تومان بود اما در 
بهمن و اســفند ۹۲ به دوهزارو ۷۰۰ تومان رسید. پس از ۹ ماه 
تورم نقطه به نقطه از ۴۵ درصد به ۱۴ درصد رســید، یعنی ۳۱ 
واحد درصــد کاهش پیدا کرد که بی نظیر بود. تورم خوراکی ها 
در اردیبهشت ۹۲ ماهانه ۶.۹ درصد بود و در اردیبهشت ۹۳ به 
۱.۸ درصد رسید. رئیس جمهور سابق افزود: حالا با اینکه گفته 
می شود حاکمیت یکدست شده، انتظار می رود مشکلات زیادی 
حل شــود. البته باید دید منظور از حاکمیت یکدست چیست و 
آیا می تواند مفید باشد؟ چون قوه قضائیه که باید بی طرف باشد، 
پس لابد منظور از حاکمیت یکدســت، دولت و مجلس است. 
ان شاءاالله که برای صداوسیما و ائمه جمعه و نیروهای مسلح 
هم فرق نمی کند که چه دولت یا مجلســی ســر کار باشد. در 
اصل باید ملت و حاکمیت یکدســت شوند نه قوای حاکمیت. 
اگر ملت و حاکمیت یکدســت شــدند، مشکلات حل می شود. 
دولت قوی نمی تواند کاری کند، جامعه قوی می تواند مشکلات 

را حل کند، آن هم با همراهی یکدیگر. 
او با ابراز نگرانی نســبت به بروز اختلافات در جامعه گفت: 
در این ۴۴ ســال همــه تلاش ها بر این بود کــه فاصله ها کم و 
وحدت اجتماعی تقویت شود؛ وحدت بین اقشار مختلف مردم 
با هر مذهب و عقیده و ســلیقه ای. امروز اما مســئله از شکاف 
اجتماعی گذشــته و تبدیل به تنازع اجتماعی شده است. نباید 

گذاشــت در جامعه دودستگی و چنددستگی ایجاد شود و یک 
جمعیت به جمعیتی دیگر یا صاحبان یک تفکر به تفکری دیگر 
متعرض شــوند. حضرت امیرالمؤمنین(ع) در دوره حکومت، 
قصد داشــت برخی انحرافات آشکار را اصلاح کند اما سکوت 
کرد چون نگــران بود در جامعه و حتی در صفوف لشــکریان 

خودش اختلاف ایجاد شود.
روحانی با تأکید بر اینکه باید توجه کنیم جامعه عوض شده 
اســت، افزود: اکثریت قاطع جامعه، جوانانی هستند که در ۴۰ 
سال گذشــته به دنیا آمده اند. این نسل جدید و جوان، فرهنگ 
خــود، زبان خود و خواســته های خــود را دارد. دنیای اطراف 
خود را می بیند و مقایســه می کند. ما نمی توانیم با زبان تحکم 
با آنها ســخن بگوییم. آنها برای مشارکت، باید قانع شوند. باید 
انگیــزه پیدا کنند. باید ببینند کــه رأی و نظر آنها مهم و محترم 
است. راه همراه کردن جوانان، دورباش و کورباش نیست. زبان 
تازیانه در این عرصه کارســاز نیســت. جوانان باید امکان تغییر 
را ببینند تا ســرمایه کار و ابتکار خود را به میدان بیاورند. خطر 
بزرگ فرار مغزها تنها با ایجاد زمینه جذب و امید به اثرگذاری، 
از سر کشور دور می شــود. میدان را باید برای جوانان باز کرد تا 

بمانند و بسازند.
او تأکید کــرد: امیرالمؤمنین(ع) فرمود اگــر به مردم ظلم 
شــود و مــردم از حاکمیت فاصلــه بگیرند، اخْتَلَفَــتْ هُنَالِکَ 
الْکَلِمَةُ، جامعه دچار اختلاف و پراکندگی می شــود، فریبکاری 
در دین آغاز و نشــانه های تجاوز و ظلم پدیدار می شــود. در آن 
شــرایط خوبان خوار و خانه نشین و بدان و اشرار بر مردم حاکم 
می شوند. باید راه برای حضور و مشارکت آنها فراهم شود. این 
مملکت به همه ایرانی ها تعلق دارد؛ مگر می شــود یک جمع 
بگوید من به بقیه نیاز ندارم. حاکمیت باید دستان خودش را به 
ســمت پیران خردمند و باتجربه و جوانان اندیشمند و پرابتکار 
دراز کنــد و از آنها راه حل را بخواهــد. تنها راه اصلاح و خروج 
ما از مشــکلات، رجوع به مردم و طلب یاری از آنهاســت، جز 

این راهی نیست.

اشاره دوباره رئیس جمهور سابق به وضعیت برجام

روحانی: تمام شده بود

 شرق: در حالی که رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی از جلسه 
این کمیســیون برای تعیین تکلیف ثبت نــام خودروهای وارداتــی خبر داده، 
ادعاهایی مبنی بر افشاگری در رابطه با واگذاری خودروهای وارداتی در ابعاد 
مختلف از جمله در دولت «نهاد ریاست جمهوری و وزارتخانه های دولتی» و 
قوه قضائیه «ســازمان بازرسی قوه قضائیه» هم مطرح شده است. نمایندگان 
مجلس که از افشــای واگذاری خودرو های شاسی بلند عصبانی هستند، دیروز 
قفل سکوت خود را شکستند تا متهمان جدیدی را در این مسیر با خود همراه 

کنند.
ســلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس مدعی شــده است  سازمان بازرسی قوه 
قضائیه هم در دوره رئیســی خــودرو دریافت کرده اســت. او در گفت وگویی با 
بامداد نو گفته اســت: «اظهــارات نماینده ویژه رئیس جمهــور در امر مبارزه با 
فســاد بلوف سیاسی در راستای تخریب قوه مقننه است و بدون شک نمایندگان 
مجلس این موضوع را به صورت ویژه بررســی خواهند کرد. چرا درویشیان پاسخ 
نمی دهد وقتی در ســازمان بازرسی بود، چند ماشین دریافت کردند؟ در حالی که 
ما نسبت به این امر اطلاعات داریم؛ وی در این خصوص سکوت کرده است. وی 
باید سریع تر اســناد و مدارکش را ارائه کند و اگر اسنادی وجود نداشته باشد، ما 

نیز این موضوع را پیگیری خواهیم کرد».
در ادامه اعتراض نمایندگان مجلس به انتقادات نســبت به واگذاری خودرو 
به برخی از نمایندگان مجلس هم دیروز احسان ارکانی، عضو کمیسیون اصل ۹۰ 
گفته است: صحبت های آقای حســن درویشیان که تحقیق و تفحص از عملکرد 
او سال گذشــته مورد تصویب مجلس شورای اســلامی قرار گرفته است، جنبه 

ژورنالیســتی دارد و در زمره صحبت های بعد از کنار گذاشــتن آقای فاطمی امین 
توسط مجلس قرار می گیرد. بهتر اســت آقای درویشیان گزارشی از خودروهای 
واگذارشــده تحویلی یا خارج از نوبت کارخانجات و شــرکت های خودروساز به 
نهاد ریاســت جمهوری و وزارتخانه های دولتی بدهد و اگــر هم انگیزه ای برای 

این کار ندارند، کمیسیون اصل ۹۰ مجلس می تواند ورود کرده و بررسی کند».
او افزوده اســت: « در گزارشــی که به کمیسیون اصل ۹۰ رســید، نامی از ۷۰ 
نماینده ای که خودرو تحویل گرفته باشــند، نیســت؛ اگر آقای درویشیان اسامی 
دارنــد یــا در اختیار کمیســیون اصل ۹۰ مجلس قــرار دهند یا تبعــات قانونی 
اظهاراتشــان را بپذیرند. اگر گزارش جدیدی به اصل ۹۰ ارائه شــود، حتما مورد 

پیگیری قرار خواهد گرفت».
در جریان مطرح شــدن استیضاح ســیدرضا فاطمی امین، وزیر سابق صمت، 
احمد علیرضابیگی، نماینده مردم تبریز مدعی شــد که در زمان بررسی دور اول 
اســتیضاح وزیر صمت، به تعدادی از نمایندگان مجلس خودروی شاســی بلند 
واگذار شــده است؛ خبری که در حال تبدیل شــدن به یک پرونده فساد خودرویی 
اســت. در روزهای اخیر حجت الاســلام درویشــیان، بازرس ویژه رئیس جمهور 
بــه نوعی اصــل ماجرا را تأیید کرده اســت و از طرفی هم برخــی از نمایندگان 
مجلــس از ارائه این تســهیلات به نهادهای دیگر خبــر داده و برخی در دفاع از 
خود پیگیر شفاف ســازی در این پرونده هستند. در این بین سیدجواد حسینی کیا، 
نماینده سنقر کلیایی در این باره در توییتی نوشته است: «اگر برخی از نمایندگان یا 
کارکنان مجلس خودروی شاســی بلند دریافت کردند، باید اسامی آنها به صورت 
شفاف بیان شود. در شــرایطی که رهبر معظم انقلاب به مجلس یازدهم مدال 

انقلابی گری را عطا فرمودند، باید برای جلوگیری از فضاســازی رســانه ای همه 
ابعاد و زوایای این موضوع روشــن  شــده و با خاطیان برخورد شــود». کیومرث 
سرمدی، نماینده اسدآباد هم توییت کرده است: «صراحتا می گویم نه خودم، نه 
اقــوام و نزدیکانم به هیچ وجه خودروی خــارج از نوبت و ضابطه نگرفته ایم. به 
رئیس محترم مجلس و نهادهای نظارتی تکلیف است برای حفظ شأن مجلس 
انقلابی و نمایندگان پاکدست، اسامی دریافت کنندگان را به صورت شفاف منتشر 
نمایند». محمد حسن آصفری، نماینده اراک هم نوشته است: «پست و مسئولیت 
در جمهوری اســلامی برای رســیدن به ثروت و رانت نیست، اسامی هر نماینده 
مجلس و یا منتســب به وی و یا کارمندی از هر ســه قوه که خودروی شاســی 
گرفتــه اســت را هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان و بازرســی ریاســت جمهوری 
بایــد اعلام کند، با بیانیه و اطلاعیه دادن افراد، شفاف ســازی صورت نمی گیرد». 
علی حدادی، نماینده ســاوجبلاغ هم در توییتی متذکر شده است: «بدین وسیله 
بــه موکلان خود اعلام می دارم که خودرو شاســی بلند خــارج از نوبت دریافت 
ننموده ام و از حجت الاســلام درویشیان نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه 
با فساد می خواهم که در راستای شفاف سازی مدارک خود را درخصوص ادعای 
مطروحــه در اختیــار مراجع ذی صلاح قرار دهد تا تنویــر افکار عمومی صورت 
پذیرد». محمد مهــدی زاهدی نماینــده کرمان  هم توییت کــرده: «درخصوص 
اخبار واگذاری خودروهای شاســی بلند به تعدادی از نمایندگان، از آقای قالیباف 
می خواهــم بــا توجه به اینکه این موضــوع موجب تکدر خاطر مــردم و ایجاد 
خدشه به شــأن مجلس شده است، نسبت به شفاف ســازی و بیان واقعیت در 

کمال صداقت اقدام نمایند».
فارغ از ماجرایی که دامان بهارســتان را گرفته، اکنون نام دولت و قوه قضائیه 
هم در این بگو مگوها مطرح شــده که به نظر می رسد برای ترمیم فضای موجود 
و دفــاع از موقعیــت اجتماعی، سیاســی و فرهنگی نهادهــای اجرائی نیاز به 
شفاف ســازی و برخورد با متخلفان بیش از پیش احســاس می شود. کارشناسان 
معتقدند در این باره نباید هیچ اطاله دادرســی صورت بگیرد که هر یک روز تعلل 

به اعتماد عمومی خدشه ای جبران ناپذیر وارد خواهد کرد.

بگو مگوها درباره شاسی بلندها بعد از مجلس دامن دولتی ها و برخی از بخش های جنبی قوه قضائیه را گرفته است
همه شاسی سوارند؟
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